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تعريف

يوضـح اختبـار الإجهـاد، كيفيـة عمـل قلبـك أثنـاء ممارسـة الأنشـطة البدنيـة. ونظـراً لأن ممارسـة التمارين تجعـل القلب 
يضـخ الـدم بشـكل أقـوى وأسرع، يمكـن لاختبـار الإجهـاد الكشـف عـن بعـض اضطرابـات القلـب التـي قـد لا تظهرهـا 

الفحوصـات الأخـرى.

عـادةً مـا يتضمـن اختبـار الإجهـاد السـر عـى جهـاز المـي أو قيـادة دراجـة ثابتـة بينـما تتـم مراقبـة ضربـات القلـب 
وضغـط الـدم والتنفـس. 

قـد يـوصي طبيبـك بإجـراء اختبـار الإجهـاد إذا اشـتبه في إصابتـك بمرض الشريـان التاجـي أو اضطراب نظـم القلب. وقد 
يسـتخدم الاختبـار أيضـاً لاختيـار العـاج المناسـب لك إذا كان قـد تم تشـخيصك بالفعل بمـرض في القلب.

لماذا يتم إجراؤه؟

قد يوصي طبيبك بالخضوع لاختبار الإجهاد للأسباب الآتية:

• تشـخيص داء الشريـان التاجـي: الشرايـين التاجيـة هي الأوعيـة الدموية الرئيسـية التي تُدِ قلبك بالدم والأكسـجين 
والعنـاصر المغذيـة. تحـدث الإصابـة بـداء الشريـان التاجي عندمـا يصبح ضيـق في الشرايـين التاجية، ويحدث ذلـك عادةً 

بسـبب تراكـم الرسـبات التي تحتـوي عى الكوليسـرول والدهون في جـدار الشرايين.

• تشـخيص اضطرابـات نظـم القلـب: تحـدث اضطرابـات نظم القلب عندمـا لا تعمل الإشـارات الكهربائية التـي تنظم إيقاع 
قلبـك بطريقـة صحيحـة. ونتيجـة لذلك يصبـح نبض القلـب سريعًا جـدًا أو بطيئاً جدًا أو غـر منتظم.

• توجيـه عـاج اضطرابـات القلـب: إذا شُـخّصتَ بالفعـل بمرض في القلـب، فقد يسـاعد اختبار الإجهاد طبيبـك عى تحديد 
مـدى فعاليـة عاجـك الحـالي. وقـد تسـاعده نتائـج الاختبـار أيضًـا في تحديـد خطـة العـاج المناسـبة لـك عـن طريقـة 

معرفـة مقـدار التماريـن التـي يمكـن لقلبـك تحملها.

في بعـض الحـالات، يمكـن اسـتخدام اختبـار الإجهاد للمسـاعدة في تحديد التوقيـت الأفضل لبعض جراحـات القلب، مثل 
جراحـة اسـتبدال الصـمام. وقـد تسـاعد نتائـج اختبـار الإجهـاد الطبيـب في تقييـم مـدى الحاجـة إلى زراعـة القلـب أو 

اسـتخدام العاجـات المتقدمـة الأخـرى في الأشـخاص المصابـين بفشـل القلـب.

قـد يـوصي طبيبـك بإجـراء اختبـارات الإجهـاد المصحوبـة بالتصويـر، مثـل اختبـار الإجهـاد النـووي، وذلك في حـال عدم 
قـدرة اختبـار الإجهـاد التقليـدي عـى تحديـد سـبب الأعـراض المرضية التـي لديك.

المخاطر

اختبـار الإجهـاد آمـن بشـكل عـام. ونـادرًا مـا تحـدث منـه مضاعفـات. ولكـن، كـما هـو الحـال مـع أي إجـراء طبـي، لا تـزال 
واردة. المضاعفـات 

وتتضمن المضاعفات المحتملة ما يلي:

• انخفـاض ضغـط الـدم: قـد ينخفض ضغـط الدم أثناء ممارسـة التمارين أو بعدها مباشرةً، وقد يسـبب لك ذلك شـعوراً 
بالـدوار وقـد يصـل إلى الإغـماء. ويجب أن تنتهي المشـكلة بعد أن تتوقف عن ممارسـة التمارين.

• اضطـراب نظـم القلـب: عـادةً مـا يختفـي اضطـراب نظـم القلـب الناجـم عـن اختبـار الإجهـاد بعـد توقفـك عن ممارسـة 
التمارين.

• النوبـة القلبيـة )احتشـاء عضلـة القلـب(: مـن الممكـن أن يـؤدي اختبـار الإجهـاد إلى الإصابـة بنوبـة قلبيـة، ولكنـه أمـر 
للغاية. نـادر 

كيف تستعد

قـد يطُلـب منـك عـدم الأكل أو الـشرب أو التدخين لمدة سـاعتين أو أكـر قبل إجراء اختبـار الإجهاد. اسـأل طبيبك عما إذا 
كان يجـب عليـك تجنـب الكافيـين أو بعـض الأدويـة في اليـوم السـابق لاختبـار، لأنها يمكـن أن تؤثر عى نتيجـة الاختبار. 



بخـاف ذلك، يمكنـك تناول أدويتـك كالمعتاد.

إذا كنـت تسـتخدم جهـاز استنشـاق لعـاج الربـو أو مشـكات التنفـس الأخـرى، فأحـره معـك عند إجـراء الاختبـار. وتأكد 
مـن أن طبيبـك وعضـو فريـق الرعايـة الصحيـة اللذيـن يشرفـان عـى اختبـار الإجهـاد الخـاص بـك يعرفـان أنـك تسـتخدم 

استنشـاق. جهاز 

ارتدِ مابس وأحذية مي مريحة أو أحرها معك لرتديها أثناء الاختبار.

ما الذي يمكنك توقعه

عنـد قدومـك لإجـراء اختبـار الإجهـاد، سـيطرح طبيبـك عليـك بعـض الأسـئلة حـول تاريخـك الطبـي وعـدد المـرات التـي 
تـارس فيهـا الرياضـة. سيسـاعده ذلـك عـى تحديـد مقـدار التمريـن المناسـب لـك أثنـاء الاختبـار.

أثناء اختبار الإجهاد

سـيضع الممـرض أو الفنـي لاصقـات جلدية )أقطابـًا كهربائية( – موصولة بأسـاك تربطها بجهاز تخطيـط كهربية القلب 
– عـى صـدرك وسـاقيك وذراعيـك لتقـوم بتسـجيل الإشـارات الكهربيـة لقلبـك. وسـيعمل جهـاز قيـاس ضغـط الـدم 
ت عـى ذراعـك عـى قياس ضغـط دمك أثنـاء الاختبار. قـد يطُلب منـك التنفس داخل أنبـوب أثناء الاختبـار لمعرفة  المثبّـَ

مـدى قدرتـك عـى التنفس أثنـاء ممارسـة التمارين.

سـتبدأ بعـد ذلـك في المـي عـى جهـاز المـي أو قيـادة الدراجـة الثابتـة ببـطء. ومـع تقـدم الاختبـار، تـزداد سرعة 
جهـاز المـي وانحـداره. يمكنـك اسـتخدام قضبان جهاز المـي للحفاظ عى توازنك ولكن لا تسـك بها بشـدة حيث 
أن ذلـك قـد يـؤدي إلى تحريـف نتائـج الاختبـار. وفيما يتعلـق بالدراجـة الثابتة، تـزداد المقاومـة مع تقـدم الاختبار، مما 

يزيد مـن صعوبـة التمرين.

سـوف تسـتمر في ممارسـة التماريـن حتـى يصـل معدل ضربـات قلبـك إلى المعدل المسـتهدف، أو حتـى تظهر عليك 
أي عامـات أو أعـراض تحـول بينـك وبين الاسـتمرار. وتشـمل تلـك العامات والأعـراض ما يلي:

• آلام متوسطة إلى شديدة في الصدر

• ضيق حاد في التنفس

• ارتفاع أو انخفاض في ضغط الدم بشكل غر طبيعي

• اضطراب نظم القلب

• دوار

• تغرات محددة في تخطيط كهربية القلب

يمكنك التوقف عن الاختبار في أي وقت تشعر فيه بعدم ارتياح شديد لمواصلة التمرين.

بعد إجراء اختبار الإجهاد

بعـد التوقـف عـن ممارسـة التمريـن، قد يطُلب منـك الوقـوف تدريجياً لمـدة دقيقة ثم الاسـتلقاء لمدة خمـس دقائق 
تقريبـاً مـع مراقبـة حالتـك وأنـت في موضعك. حتـى يتمكنوا من الاسـتمرار في تلقي القياسـات إلى أن تعود معدلات 

نبـض القلب والتنفـس إلى طبيعتها.

بعد الانتهاء من اختبار الإجهاد، يمكنك ممارسة أنشطتك الطبيعية طوال الجزء المتبقي من اليوم.



النتائج

إذا أظهـرت البيانـات التـي تـم جمعهـا أثنـاء إجـراء اختبـار الإجهـاد أن وظيفة قلبـك طبيعية، فقـد لا تكـون هنالك حاجة 
لأي فحوصـات إضافية.

وعـى الرغـم مـن ذلـك، إذا كان النتائـج طبيعيـة واسـتمرت أعراضك المرضيـة في التدهـور، فقد يوصي طبيبـك بإجراء 
اختبـار الإجهـاد النـووي أو اختبـار الإجهـاد الآخـر الـذي يشـتمل عـى إجـراء مخطـط لصـدى القلـب قبـل وبعد ممارسـة 
التماريـن الرياضيـة. وتعتـر هـذه الاختبـارات أكـر دقـة وتوفـر معلومـات أكـر عن وظيفـة قلبـك، إلا أن تكلفتهـا أعى.

إذا أشـارت نتائـج اختبـار الإجهـاد أنـك قـد تكـون مصابـًا بمـرض الشريـان التاجـي أو اضطـراب نظـم القلـب، فقـد يسـتعين 
الطبيـب بالبيانـات التـي جُمعـت أثنـاء الاختبـار لوضـع خطـة عاجـك. وقـد تحتـاج إلى إجـراء المزيـد مـن الفحوصـات، مثـل 

تصويـر الأوعيـة التاجيـة، وذلـك بنـاء عـى نتيجـة الاختبار.

إذا كان الغـرض مـن اختبـار الإجهـاد هـو اختيـار العـاج المناسـب لاضطـراب بالقلـب، فسـوف يسـتعين الطبيـب بالبيانـات 
التـي جُمعـت أثنـاء الاختبـار لوضـع خطـة عاجـك أو تعديلهـا، وفقـاً لمـا تـؤول إليـه الأمـور.



Results

If the information gathered during your exercise stress test shows your heart function to be normal, you 
may not need any further tests.

However, if the results are normal and your symptoms continue or become worse, your doctor may recom-
mend that you have a nuclear stress test or another exercise stress test that includes an echocardiogram 
before and after exercise. These tests are more accurate and provide more information about your heart 
function, but they are also more expensive.

If the results of your exercise stress test suggest coronary artery disease or reveal an arrhythmia, the infor-
mation gathered during the test will be used to help your doctor develop a treatment plan. You may need 
additional tests and evaluations, such as a coronary angiogram, depending on the findings.

If the purpose of your exercise stress test was to guide treatment for a heart condition, your doctor will use 
data from the test to establish or modify your treatment plan, as needed.



How you prepare

You may be asked not to eat, drink or smoke for two hours or more before an exercise stress test. Ask your 
doctor if you should avoid caffeine or certain medications the day before the test, because they can inter-
fere with certain stress tests. Otherwise, you can take your medications as usual.

If you use an inhaler for asthma or other breathing problems, bring it with you to the test. Make sure your 
doctor and the health care team member monitoring your stress test know that you use an inhaler.

Wear or bring comfortable clothes and walking shoes to the exercise stress test.

What you can expect

When you arrive for your exercise stress test, your doctor asks you about your medical history and how 
often you usually exercise. This helps determine the amount of exercise that’s appropriate for you during 
the test.

During an exercise stress test

A nurse or technician places sticky patches )electrodes( — which are connected by wires to an electrocar-
diogram )ECG or EKG( machine — on your chest, legs and arms to record your heart’s electrical signals. A 
cuff on your arm checks your blood pressure during the test. You may be asked to breathe into a tube during 
the test to determine how well you breathe during exercise.

You then begin walking on the treadmill or pedaling the stationary bike slowly. As the test progresses, the 
speed and incline of the treadmill increases. You can use the railing on the treadmill for balance, but don’t 
hang on tightly, as that may skew the results of the test. On a stationary bike, the resistance increases as 
the test progresses, making it harder to pedal.

You continue exercising until your heart rate has reached a set target or until you develop symptoms that 
don’t allow you to continue. These signs and symptoms may include:

• Moderate to severe chest pain

• Severe shortness of breath

• Abnormally high or low blood pressure

• An abnormal heart rhythm

• Dizziness

• Certain changes in your electrocardiogram

You may stop the test anytime you’re too uncomfortable to continue exercising.

After an exercise stress test

After you stop exercising, you may be asked to stand still for several seconds and then lie down for about 
five minutes with the monitors in place so that they can continue taking measurements as your heart rate 
and breathing return to normal.

When your exercise stress test is complete, you may return to your normal activities for the remainder of 
the day.



Definition

A stress test, also called an exercise stress test, gathers information about how your heart works during 
physical activity. Because exercise makes your heart pump harder and faster than usual, an exercise stress 
test can reveal problems within your heart that might not be noticeable otherwise.

An exercise stress test usually involves walking on a treadmill or riding a stationary bike while your heart 
rhythm, blood pressure and breathing are monitored.

Your doctor may recommend an exercise stress test if he or she suspects you have coronary artery disease 
or an irregular heart rhythm )arrhythmia(. The test may also be used to guide your treatment if you’ve al-
ready been diagnosed with a heart condition.

Why it’s done

Your doctor may recommend an exercise stress test to:

• Diagnose coronary artery disease. Your coronary arteries are the major blood vessels that supply your 
heart with blood, oxygen and nutrients. Coronary artery disease develops when these arteries become 
damaged or diseased — usually due to a buildup of deposits containing cholesterol and other substances.

• Diagnose heart rhythm problems )arrhythmias(. Heart arrhythmias occur when the electrical impulses 
that coordinate your heart rhythm don’t function properly, causing your heart to beat too fast, too slowly 
or irregularly.

• Guide treatment of heart disorders. If you’ve already been diagnosed with a heart condition, an exercise 
stress test can help your doctor find out how well treatment is working. It may also be used to help establish 
the treatment plan for you by showing how much exercise your heart can handle.

In some cases, stress tests may be used to help determine the timing of cardiac surgery, such as valve re-
placement. In some people with heart failure, results from a stress test may help the doctor evaluate the 
need for heart transplantation or other advanced therapies.

Your doctor may recommend a test with imaging, such as a nuclear stress test, if a routine exercise stress 
test doesn’t pinpoint the cause of your symptoms.

Risks

An exercise stress test is generally safe, and complications are rare. But, as with any medical procedure, it 
does carry a risk of complications.

Potential complications include:

• Low blood pressure. Blood pressure may drop during or immediately after exercise, possibly causing you 
to feel dizzy or faint. The problem should resolve after you stop exercising.

• Abnormal heart rhythms )arrhythmias(. Arrhythmias brought on by an exercise stress test usually go 
away shortly after you stop exercising.

• Heart attack )myocardial infarction(. Although exceedingly rare, it’s possible that an exercise stress test 
could provoke a heart attack.
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